
   

 

SW-OR.0012.31.2023 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 12 czerwca 2023 r. 1 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 
1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 16.03.2023 r. 

3. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2022 rok”. 

4. Trójkąt Weimarski – historia i perspektywy współpracy – prezentacja 

Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej. 

5. Obszary międzynarodowej współpracy Województwa Śląskiego, prezentacja 

narzędzi wsparcia rozwoju działalności dla MŚP z województwa śląskiego. 

6. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Zastępca Przewodniczące Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej, pani Marta Salwierak, otworzyła posiedzenie Komisji, przywitała 

wszystkich zebranych i przeprowadziła głosowanie w sprawie zgody na obradowanie 

Komisji w trybie zdalnym:  (ZA – 6, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

Następnie, w porozumieniu z panią Aleksandrą Monsiol-Szatkowską, dyrektor 

Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, poinformowała 

o konieczności dodania do porządku obrad dwóch punktów, jak poniżej: 

 

PROPONOWANY ZMIENIONY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 
1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 16.03.2023 r. 

3. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2022 rok”. 

                                                 
1 posiedzenie w trybie zdalnym na podstawie art. 15zzx ust. 3 ustawy z dnia 31 marca 
2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych 
nimi sytuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw 



   

 

4. Trójkąt Weimarski – historia i perspektywy współpracy – prezentacja 

Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej. 

5. Obszary międzynarodowej współpracy Województwa Śląskiego, prezentacja 

narzędzi wsparcia rozwoju działalności dla MŚP z województwa śląskiego. 

6. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

przystąpienia Województwa Śląskiego do stowarzyszenia Biznes – Nauka – 

Samorząd „Pro Silesia” (druk VI/701). 

7. Wprowadzenie do projektu uchwały w sprawie zawarcia Memorandum 

o współpracy i rozwoju przyjaznych stosunków pomiędzy Województwem 

Śląskim (Rzeczpospolita Polska) a Prefekturą Gifu (Japonia). 

8. Sprawy różne. 

Przyjęto zmieniony porządek obrad:  (ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 16.03.2023 r. 

Zastępca Przewodniczące Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej, pani Marta Salwierak, wobec braku uwag, poddała projekt protokołu pod 

głosowanie: 

(ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 3. 

Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2022 rok”. 

Kierownik Referatu – Regionalne Centrum Analiz i Planowania Strategicznego 

w Departamencie Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Joanna Miśka, 

przedstawiła prezentację dotyczącą „Raportu o stanie województwa za 2022 rok”, 

z uwzględnieniem tematyki współpracy międzynarodowej.  

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 

Ad. 4, 5. 

Trójkąt Weimarski – historia i perspektywy współpracy – prezentacja Departamentu 

Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej. 

Obszary międzynarodowej współpracy Województwa Śląskiego, prezentacja narzędzi 

wsparcia rozwoju działalności dla MŚP z województwa śląskiego. 



   

 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Marcin 

Kozik, zapytał o udział w targach branżowych i misjach gospodarczych marszałka Jakuba 

Chełstowskiego, jaka była reprezentacja województwa, jakie były koszty oraz korzyści. 

Odpowiedź może być udzielona na piśmie. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że koszty w projekcie są pokrywane w jego 

ramach, a ponieważ jest finansowany w 100% ze środków Unii Europejskiej, to kosztów 

wyjazdu marszałka dla regionu nie było (oprócz diet dla osób zatrudnionych w Urzędzie). 

Następnie przedstawiła prezentację dotyczącą Trójkąta Weimarskiego oraz obszarów 

międzynarodowej współpracy Województwa Śląskiego i narzędzi wsparcia rozwoju 

działalności dla MŚP. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Marcin 

Kozik, uściślił, że prosi o podanie dokładnych dat, celu wyjazdów i sposobu ich 

finansowania, ewentualnych korzyści dla samorządu województwa śląskiego 

wynikających z wyjazdów, i o podanie, jaka była reprezentacja Urzędu Marszałkowskiego. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że chciałaby uniknąć dyskusji 

o korzyściach. Odbywają się spotkania informacyjne w Akademii Internacjonalizacji, 

państwo mogą brać udział w tych spotkaniach, są one w różnych miejscowościach. Można 

wtedy zapytać samych firm, jakie odnoszą korzyści. My jako województwo i kraj mamy 

czterech głównych partnerów eksportowych: Niemcy, Czechy, Francję, Wielką Brytanię. 

Musimy dywersyfikować nasze kierunki eksportowe, żeby gospodarka mogła rosnąć, nie 

możemy koncentrować się na rynkach europejskich. Dlatego próbujemy znajdować takie 

miejsca, w których firmy z województwa mają szansę zaistnieć. Z tego względu na 

przykład powstała idea biura zagranicznego w Dubaju, który stanowi wrota na całą Azję. 

Nie tylko województwo śląskie wprowadza tego typu projekty, jak GLOBAL, każde 

województwo ma projekty pod nazwą „Promocja gospodarcza regionu 

i internacjonalizacja firm” i kontynuują te projekty w nowej perspektywie. Ze wszystkich 

analiz wynika, że ma to wpływ na wzrost eksportu. Musiałabym sprawdzić, w których 

misjach gospodarczych brał udział marszałek Chełstowski, ale te pytania są takie 

małostkowe… bo sam projekt jest nakierowany po prostu na promocję gospodarczą 

regionu. 



   

 

/Do spotkania dołączyła Przewodnicząca Komisji, pani Maria Materla./ 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Marcin 

Kozik, powiedział, że zadaje pytania w trosce o województwo śląskie, szczególnie 

w zakresie dalekich podróży. Nie neguję celowości tych wyjazdów. Czy te programy będą 

kontynuowane, jaki budżet jest przewidziany na tę kontynuację i jakie będą kierunki 

gospodarcze? 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, podkreśliła, że jest to projekt finansowany w 100% 

ze środków Unii Europejskiej, województwo nie ponosi dodatkowych kosztów. Jako 

dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej mam szczęście, że 

mój bezpośredni przełożony, marszałek Jakub Chełstowski, jest osobą aktywną i widzi 

sens w realizowaniu tego zadania – ono nie przynosi korzyści osobistych jemu i całemu 

zespołowi, który ciężko pracuje nad budowaniem wizerunku województwa śląskiego. 

Ten wizerunek jest coraz silniej rozpoznawany na arenie międzynarodowej, intensywnie 

i aktywnie ambasadorzy różnych państw zgłaszają się do marszałka z prośbą o spotkanie. 

To, że my jeździmy, jesteśmy i bywamy, promujemy województwo, to nie trafia w próżnię, 

my nie robimy tego dla siebie, tylko dla województwa śląskiego. My naprawdę ciężko tam 

pracujemy. 

W kolejnej perspektywie „wprost” nie będziemy mogli realizować promocji gospodarczej 

regionu, bo została ona skreślona z listy kwalifikowalnych kosztów. Kolejny projekt 

nastawiony będzie wyłącznie na internacjonalizację przedsiębiorstw, liderem będzie 

Fundusz Górnośląski, a Województwo Śląskie będzie partnerem projektu. Fundusz jest na 

etapie pisania wniosku i plan wyjazdów nie jest jeszcze znany. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Marcin 

Kozik, powiedział, że nie chodzi o negowanie wyjazdów i zaangażowania pracowników 

Urzędu Marszałkowskiego. Przedsiębiorcy województwa śląskiego potrzebują takich 

rekomendacji na zewnątrz. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jacek 

Świerkocki, poparł stanowisko i prośbę radnego Kozika. Wysoki urzędnik czy radny wie, 

że nie ma pytań małostkowych; należy unikać charakteru ocennego, emocjonalnego 

odpowiedzi na pytania zadawane przez radnych. Pani dyrektor doskonale broni celu 

i słuszności wyjazdów, natomiast my i obywatele mamy prawo wiedzieć, jakie są koszty, 

jaki jest udział przedstawicieli Urzędu. 



   

 

Ad. 6. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przystąpienia 

Województwa Śląskiego do stowarzyszenia Biznes – Nauka – Samorząd „Pro Silesia” (druk 

VI/701). 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, przybliżyła historię powstania i zakres działalności 

Stowarzyszenia. W 2021 roku Komisja Europejska wybrała tę organizację jako swój punkt 

kontaktowy w województwie śląskim. Stowarzyszenie skupia się na pięciu obszarach 

działań: informuje oraz angażuje mieszkańców regionu w kształtowanie polityki unijnej, 

współpracuje z mediami lokalnymi, prowadząc badania i monitorując opinie 

mieszkańców w kontekście polityki Unii Europejskiej, współpracuje ze szkołami 

wszystkich typów oraz integruje sieć europejską w naszym regionie (wszystkie instytucje, 

które na poziomie europejskim współpracują z instytucjami zlokalizowanymi 

w Brukseli). Dzięki przystąpieniu do Stowarzyszenia zyskamy możliwość podejmowania 

wspólnych inicjatyw, mających wpływ na rozwój społeczności i służących społeczno-

gospodarczemu rozwojowi województwa śląskiego. W tym roku przystąpienie nie wiąże 

się z kosztami dla województwa. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Dorota 

Konieczny-Simela, zapytała, z jakimi kosztami wiąże się przystąpienie do 

Stowarzyszenia docelowo, rocznie. Czy to liczy się od mieszkańca? 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że będzie to przedmiotem dyskusji na 

posiedzeniu zarządu Stowarzyszenia, wysokość składki zostanie zdefiniowana. 

Przykładowo składka miasta Katowice to 20 tysięcy złotych na rok. W statucie 

Stowarzyszenia nie ma zapisów dotyczących zależności zobowiązań od ilości 

mieszkańców czy od PKB. Nie ma przelicznika, wysokość składki jest w formule 

deklaratywnej. 

Przystąpienie do Stowarzyszenia pociągnie za sobą wzmocnienie kompetencji w zakresie 

współpracy z Komisją Europejską. 

Zastępca Przewodniczące Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej, pani Marta Salwierak, przypomniała, że województwo było już w tym 

Stowarzyszeniu w poprzedniej kadencji i współpraca dobrze się układała. 



   

 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, dodała, że Stowarzyszenie było odpowiedzialne za 

prowadzenie Biura Regionalnego Województwa Śląskiego w Brukseli, dlatego wtedy 

składka członkowska wynosiła ponad milion złotych (w latach 2017-2019). W 2019 roku 

wystąpiliśmy ze Stowarzyszenia w związku z przejęciem Biura (Biuro przekształcono 

w departament Urzędu Marszałkowskiego). 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jacek 

Świerkocki, powiedział, że radni powinni jednak znać wysokość składki; statut 

Stowarzyszenia jednoznacznie określa, że członkowie są zobowiązani do płacenia składki 

w wysokości określonej przez walne zgromadzenie, więc ta kwota jest jawna, to jest 

podstawowa informacja.  

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że wysokość składki na pewno będzie 

także przedmiotem dyskusji na Komisji; w tym momencie wysokość nie jest znana. 

Na najbliższym posiedzeniu 22 czerwca ten temat będzie omawiany. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Grzegorz 

Wolnik, powiedział, że w momencie, gdy powrócimy w szeregi członków Stowarzyszenia, 

to wtedy na walnym zgromadzeniu będziemy mogli przedstawić swoje stanowisko. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku pytań, poddała projekt uchwały pod głosowanie: 

(ZA – 5, PRZECIW – 4, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

 

Ad. 7. 

Wprowadzenie do projektu uchwały w sprawie zawarcia Memorandum o współpracy 

i rozwoju przyjaznych stosunków pomiędzy Województwem Śląskim (Rzeczpospolita 

Polska) a Prefekturą Gifu (Japonia). 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że 8 czerwca otrzymano prośbę 

z Prefektury GIFU o zaplanowanie na 30-31 sierpnia wizyty gubernatora Prefektury Gifu 

w Województwie Śląskim. W tym terminie więc planowane jest podpisanie 

Memorandum, dlatego musieliśmy przyspieszyć działania. Projekt porozumienia jest już 

przyjęty przez obie strony, otrzymaliśmy także 2 czerwca zgodę ministra na nawiązanie 

tego porozumienia. Pozostaje przyjęcie uchwały Sejmiku w tym temacie, jeśli państwo 



   

 

zgodzą się zrobić to 19 czerwca, to umożliwi nam to załatwienie wszelkich formalności 

do 30 sierpnia. Współpraca z Gifu to efekt kontaktów nawiązanych przez marszałka 

i zespół Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej z Ambasadorem RP 

w Tokio, panem Pawłem Milewskim oraz Ambasadorem Japonii w Polsce, panem Akio 

Miyajima. Przedstawiciele Prefektury Gifu byli dwukrotnie w Polsce, oceniając potencjał 

do współpracy, a my odbyliśmy jedną wizytę, zapoznając się ze specyfiką regionu. Główne 

zalety to wysoki poziom zaawansowania technologicznego (np. detektor Super-

Kamiokande), rozwinięty obszar lotnictwa i astronautyki (potencjał do współpracy ze 

Śląskim Klastrem Lotniczym). W Prefekturze dwukrotnie gościł Zespół Pieśni i Tańca 

„Śląsk” oraz zespół z Istebnej, w Gifu odbyły się również warszaty z młodzieżą 

poświęcone kulturze województwa śląskiego. Miasto Ena proceduje obecnie 

porozumienie z Tychami, będą współpracować w obszarze wymiany sportowców. 

Będziemy także kontaktować nasze izby przemysłowo-handlowe, przedstawicieli 

instytucji otoczenia biznesu, uczelnie. 

 

Ad. 8. 

Sprawy różne. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Grzegorz 

Wolnik, zapytał o zaproszenia na konferencję w Ostrawie 15 czerwca. 

/Ustalono, że zostanie zorganizowany udział zainteresowanych radnych./ 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, przypomniała o krótkim posiedzeniu planowanym tuż przed sesją 

19 czerwca, a następnie wobec braku pytań i uwag, zamknęła posiedzenie Komisji. 

 
 
 
 
 
 
Maria Materla 
Przewodnicząca Komisji 
Współpracy Zagranicznej 
i Integracji Europejskiej 

 
Protokół sporządziła 
Ewa Blondzik 


